


At det opp g jennom tidene h a r 
vrert m ange beretninger om fagre 
huldre jenter og mindre fagr e ha ug
k a ller , e r noe som de fleste vet. J a, 
selv i va re dager forek ommer det at 
folk beskjeftiger seg med den slags, 
i fullt a lvor. Det er nok a nevne m a 
gister Medboes munkek a ll i Dom
kirken. N a h a r vi ikke t enkt a ga 
nevnte magister i n reringen, m en helt 
blottet for ting hinsides a ll fornuft 
er vi n a ikke her pa R a nheim heller 
da . Vi la r va r hjemmelsm a nn fa or
det, og ha ns ber etning lyder s lik: 

Sagnet om Gu llvognhaugen. 
For interessert e ska ttegra vere k a n 

her fortelles hvor en finner Gullvog n
ha ugen . Omtrent midtveis m ellom 
Dolpen og Nyda mmen ligger den, like 
ved foten a v bakken som for er opp 
forbi det na nedlagt e kloringshus. I 
denne ha ugen er det i folge sagnet en 
g ullvogn, pa hvilken m a te den er 

kommet dit berettes ikke. Det knyt
t er seg imidlertid visse betingelser til 
for a t eventuelle sk a ttesok ere k a n 
finne g ullvognen. For det forste rna 
det vrere syv bmdre som rna g ra ve 
den fra m . For det a ndre rna disse 
bm drene ikke veksle et eneste ord 
under a rbeidet fo r sk atten er brak t 
ut a v ha ugen. 

Sagnet forteller a t det en gang i 
tiden er g jort et forsok pa a finne 
g ullvognen . Det va r syv brodre, og 
de g rov og g rov, uten a si et eneste 
ord. Etter en god stund fikk de se a t 
det blinket som av det r eneste g ull. 
Da var det a t det skjedde a t den ene 
a v brodrene utbrot : «H er e a ». Der
med forsva nt hele herlig heten ig jen , 
og siden er det visst ikke g jort fl er e 
forsok . 

For a ile som ikke tror pa julenissen 
er det full a nledning til a t a en titt 
pa toppen av ha ugen og m ed egne 
oyne se a t det er g ra vet der. 

A.R .K . 
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AIS RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

Endringer i 
administrasjonen 

S om det forlengst vil vane kjent for 
de fl este av vare lesere) har direkter A. 
E ll ingsen av helbredshensyn funnet 
a matt e trekke seg tilbake fr a sin stilling 
som m erkantil direkt er m ed virkning fra 
1. juli. Ellingsen vil fortsatt gjere nytt e for 
seg i bedrift ens t jeneste som konsulent og 
m edlem av styret. 

Ved hans fr atreden ensket styret a 
uttale sin anerkjennelse for det store og 
betydningsfulle arbeide Ellingsen hadde 
nedlagt i bedrift en i en m enneskealder. 
H ans innsats i de vanskelige 1930-arene 
for a utvide fabrikkens innenlandske og 
utenlandske marked og hans senere aktive 
innsats under den mest ekspansive periode 
i bedrift ens historie) fortj ener all mulig 
honner. Styret takket direkter Ellingsen 
for hans alltid helhjertede virke for be
driftens beste) hvorunder han aldri sparte 
seg selv. 

E ll i n g s e n ) som i disse dager fyller 
65 ar) er fedt i D rammen og fikk etter 
eksam en ved K ristiania H andelsgymna
sium ansettelse ved D rammen Paper 
Mills. H er ble han i 10 ar) hvorav det 
ene ved agenturet i L ondon) var senere 
en kort tid ved Star PajJer Mill i D ram-
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m en og kom til Ranheim sam salgssjef i 1932. D a direkter Thor r y 
K i ce r i 1938 flytt et fra Ranheim til L ekken, ble Ellingsen ( sammen 
m ed T h. 0 v e r w i en) utnevnt til stillingen sam den ene av fabrik
kens to disponenter. Fra hesten 1965 ble han m edlem av bedrift ens 
styre m ed tittel av direkt er. Han har vcert formann i D e norske Papir
fabrikanters Forening, viseordferer i S cankraft og m edlem av arbeids
utvalget og hovedstyret i N orges I ndustriforbund. 

Ranheims-Nytts redaksjonskomit e takker direkt er Ellingsen for hans 
alltid villige m edarbeiderskap og interesse for vart blad, og ensker ham 
mange gode ar. 

D et er k eller ikke ukjent for vare lesere at T h . 0 v e r w i e n fra 
1. juli er utnevnt til administrerende direkt er. O verwien har over 40 ars 
t jenestetid i bedriften. Til assisterende direkter er utnevnt overingenier 
Fr e drik K ice r ( ansatt 1956). Salgss jef Alf Ef sc h e n og 
kontorsjef Erlin g D y b li e m ed henholdsvis 31 og 30 ars tjeneste 
has ass, er utnevnt til disjJonenter, og regnskapssjef T o r S c h j e t n e 
( ansatt 1954) til ekonomisjef. Vi ensker dem lykke til i deres nye 
Stillinger og hlzjJer for var del pa flittig m edarbeiderskap i vart blad. 

Dr. lng. Haakon Styris 
studiefond 

If0lge fondets statutter skal den 
disponible arlige renteavkastning an
vendes til utdeling blant unge, dyk
tige fagarbeidere som 0nsker videre 
spesialutdannelse, m en som ikke har 
anledning til selv a bekost e viclere 
st udier eller r eiser. 

S0kna der om bidrag vedlagt a t
t est er stiles til fondets styre og 
sendes Den Polytekniske Forening, 
Rosenkrantzgt. 7, Oslo, innen 15 . ok
tober d . a. 

Med hilsen 
DEN POL YTEKNISKE FORENING 

Tor Kji'Jrrefjord 
Genera lsekret rer 
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Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 2 1966) 

Mens underhandlingene m ed 0rn 
pagikk, hadde et utva lg bestaende av 
Juel, Hartmann og disponenten ved 
en svensk sulfatfabrikk befart R a n
heim og satt seg inn i forholdene. 
Juel var spesia list pa sulfatcellulose 
som eier av Ba mble Sulfa tfa brik ved 
Porsgrun og medeier i den nevnte 
svenske sulfatfabrik . 

A xel Lundberg 

Som disponent og t eknisk Ieder av 
R a nheim a nsa tte generalfornamlin
gen A xel H . L undbeTg. 

Da A /S Meraker Brug etablerte seg 
i Trondelag, inngikk det i konsernet s 
planer bygging av en sulfitfa brikk 
til a avta brukets skoges avkastning 
av a ile de mindre dimensjoner som 
sagbrukene ikke kunne a nvende pa 
en lonnsom m a te . Ved Meraker Brugs 
kjop av R a nheim fa it denne pla n 
bort forclopig. (Den ble t a tt opp igjen 
i 1912, men fikk et negativt r esulta t.) 
Det ble Ranheim som ble tildelt opp
gaven a avta M erakeT BTugs sma
v irkc, det ble pa det vis et a ble rt et 
gjensidighetsforhold som i a r ene 
fremover gav a nledning til m a nge 
«interessante» situasjoner. 
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Kj0pekontrakten lod pa 1.200.000 
kr. og g ja ldt R a nheim gard, fabrik
k ene 08' «Anpart av N ylandsfossen», 
men ovenpa den sum kom alt fab
rikkinventa r , lost m askineri og be
holdninger av enhver slags til en sam
let sum av kr. 200 .000, celluloseved 
kjopt i J remtla nd m . v., sa det sam
lede tillegg til de kr. 1.200.000 ble 
kr. 260.000 . 

Etter hva der er skrevet foran 
under avsnittet «P erioden 0rn», rna 
det oppfattes s lik at R a nheim F a br ik
ker skulle vrere i bra st a nd, og sett 
i forhold til tilstandene for denne pe
riode og under hensyntagen til de 
moderniseringer som 0rn h adde fore
taU, skulle en slik oppfa tning ha en 
viss berettigelse. Men de n ye eiere sa 
det ikke slik , de m ente at R a nheim 
var i en darlig forfatning stort sett. 
Det var visstnok forctatt de tidligere 
nevnte nyanskaffelse r og utskiftnin
ger i selve fabrikken ( og 2 nye 
lwkere var bestilt i november 1906 
og delvis betalt ). M en foruten at 
selve fabrikken trengte ytteTlig eTe 
moderniseTing er og utvidelser, va r de 
ytre a nleggene utjenlige til a t a imot 
de omlegninger a v rastofft ilforselen 
som matte foretas hvis bedriften i det 
la nge lop skulle bli lonnsom. Og man 
lmnne ikke vente a t varens g jennom
snittspris p a kraftpapir, fob. kr. 250, 
skulle holde. - Og R anheim skulle 
ut vides fra a vrere en 3200-tonner i 
papir til en 6500-tonner. 

P a direksjonsmote i april fremla 
L undberg foTslag til tttv ide lse og om
bygging av bade cellulosefabrikken 
og papirfabrikken for 6000 tonn pak
k et kra ftpa pir til et samlet belop av 
kr. 460.000. Hovedpostene i overslaget 
var en ny papirmaskin 2500 mm, 
m ed hollendere tilsammen kr. 136.000, 
bygninger for papirmaskinen kr. 
60.000, utvidelse av fyrhus kr. 20.000 . 
Det fremgar ikke direkte at disse 
forslag ble besluttet utfort, men de t 
rna a ntas a h a funnet st ed , idet dispo
nent Lundber g i direksjonsmote 11. 
juli b l. a. opplyste «at ombyggingen 
g ikk sin jevne gang », at det ved 
kontrakt a v 13. m a i var bestilt papir-



maskin fra B entley & J ackson Ltd. 
for £ 6500 og 4 hollendere for £ 1040. 
Det ble «To-a ». - Ved noenlunde 
samme tidspunkt ble det bestemt a 
oppf0re fa brikkbygningene sa ledes a t 
de kunne vrere store nok for m aski
n ell utvidelse f or en produks jon a v 
9000 tonn pa pir. 

Fra m0t et i april m a noter es at 
disponenten fremla tegning fra inge
nirar Da rre J enssen over k a na ! og 
basseng ved s,iraen, hvilket a nlegg var 
beregnet til k r. 38.000. Ma n besluttet 
pa det m 0t et a t sak en skulle under
s0k es n rermer e. - Vi er hermed inne 
pa sp0rsma let om R a nheims vedfor
syning. En helt over veiende del a v 
R anheims celluloset 0mmer h a dde i 
a ile fa brikkens 23 a r kommet fra 
Sverige pa jernba ne. N ar det n a var 
pla nen a t R a nheim skulle a vta store 
m engder a v Merak er Brugs t0mmer , 
som m a tte f0res sj0verts til R a nheim, 
m atte det fora ndringer til ved sj0en . 
Og videre er det all grunn til a tro 
a t med den pla nlagte 0k ede fa brika 
s jonska pasitet m atte direks jonen r eg
ne m ed a t t 0mmerforsyningen og sa 
fra a ndre omra der enn Mer ak er 
Brugs ma tte tilf0res s j0verts . (Men 
enna ikke et ord om ba khon.) 

I direk sjonsm 0t e i november fremla 
disponenten en frem stilling a v ved
situas,ionen, som ikke var srerlig lys, 
og for vedinnkj0pet ble det bestemt 
a t «F earnley skulde bes0rge samme 
indkj0pt». For den ved som Merak er 
Brug skulle Ievere, skulle Ranheim 
beta le kr. 55 pr. tonn pakket pa pir. 
Videre ble disponenten bemyndiget 
til i tilfelle a kj0pe R a nheim n edre 
og begynne a rbeidet m ed bygging a v 
«en mindre kjerrat og et t 0mmer
bassin for a kunne fa t0mmer fra 
fjorden ». Som et ledd i sikringen av 
vedforsyningen ble et a real pa vest
siden av Vikelven utlagt til t0mmer-
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opplag m ed et planlagt sidejernba ne
spor m ed bro over elven. R a nheim 
nedre ble kj0pt for kr. 38.000, og m a n 
fikk derved fritt s lag for a rbeider 
for a lette vedt ilf0rselen sj0verts . 

Som det frem gar av fora nstaende 
stod R a nheim i ny- og ombyggingens 
t egn : Ny kont oTbygn ing. - Celltt
losef a bTikken: Nytt sodahus m ed 2 
r oterende sodaovner m ed innda mp
ningsapa r a t er og sm elteovner m. v. 
Nye ba rkema skiner og huggemaski
ner , 2 nye kokere, 4 nye diffus0rer , 
ved celulosefa brikken a rbeider for til
sammen kr. 113.000. - P ap iT j abTi k
ken: R egulering a v elvel0pet f0r opp
f0relse a v nye bygninger til pa pir
f abrikken kunne pabegynnes. Husene 
over den gamle papirmaskin revet 
n ed og oppbygget nytt i forening m ed 
det store nye tilbygg m ed pla ss for 
2 nye pa pirmaskiner . Ny sortersa l 
under oppf0relse. Det gamle hus over 
hollenderiet r evet n ed, nytt 3-etasjes 
hus pa begynt. Ved papirfa brikken 
utf0rt a rbeider for tilsammen k r . 
218.000. - Va nnkraften: Det gamle 
turbinmr omklinkes, ny st enda m ved 
Sagdammen. - K aia nlegget pabe
gynt som a nfrart . 

Om driften i 1907 hitsettes : Cellu
losef abTikl,en produserte i 1907 3729 
tonn til produksjonspris kr. 102 pr. 
tonn, som debitertes papirfa brikken 
etter pris kr. 110 pr. tonn, i t0mmer 
brukt for kr. 58 pr. tonn celulose. 
P apiTj abTi k ken pakket 3276 tonn til 
produksjonspris kr. 186 pr. tonn, 
g jennomsnittlig salgspris kr. 231 pr. 
tonn fob. Og pa pirma rkedet var ved 
utgangen a v 1907 jevnt stigende. 
Aret s tota lresulta t va r et overskudd 
pa kr. 155.000, hvora v kr. 94.000 til 
a vskrivninger og utdelt utbytte m ed 
k r. 55.000. 

(Forts.) 



LITT OM NATRIUMSULFAT 
Et a v de viktigste staffer vi bruker 

i fremstillingen av cellulosen pa R a n
heim er na triumsulfat - kjemisk 
forme! N a 2S04 sam s ier at det er 
sammensatt av meta llet na trium, 
svovel og surstoff. 

Det har fulgt va r kokem etode og 
kjemika liegjenvinning fra disse ble 
oppfunnet av den tyske dr. Da hl i 
1879, og har ogsa gitt ass na vnet sul
fatprosessen. 

F0rst na, etter ca. 90 a r , er m an 
k a nskje kommet fram til en ny koke
metode hvor natriumsulfa t et ikke 
skal brukes. Det er polysulfidmeto
den sam det g j0res grundige fors0k 
med blant a nnet her pa R a nheim, 
men det er en a nnen histor ie sam 
Ranheims-Nytt sikk ert vil for telle 
mere om siden , og det e r na r dette 
akrives enna la ng t fra sikkert a t 
natriumsulfatet vil ga ut av bruk. 

I a lle fa ll har det vrert og er fort
satt et sa viktig staff has ass a t det 
kan vrere morsomt a vite !itt m ere 
om det enn at det er et hvitt pulver 
sam puttes i smelteovnen i sodahuset. 

H va har det na der a g j0re? -
Kokevresken - «lutem> - i k ok eriet 
inneholder to virksomme staffer i 
blanding sam ogsa er forb indelser av 
meta llet na trium, n emlig natrium
hydroksyd ( ogsa kalt k a ustisk soda 
eller na tronlut) med form elen NaOH 
og n atriumsulfid m ed forme! Na.S. 

N atriumsulfa t ha r a ltsa samme 
forme! sam na triumsulfid m ed tillegg 
a v 4 a tomer surstoff (oksygen). 

I den h0ye temperaturen i smelte
ovnen !0sner disse surstoffa tomene 
fra na triumsulfatet og delta r i for
brenningen , mens na trium- og svovel
atomene greier a holde sammen selv 
na r de blir r0dglodende og smelt er i 
bunnen av ovnen. Det na triumsulfidet 
sam vi ha r fatt da nnet pa denne 
maten, treffer her sammen med den 
luten som er kommet fra kokeriet og 
diffus0rene igjennom innda mpnings
stasjonen til smelt eovnen . Den kom
mer forresten sam soda m ed form e! 
Na2C03 og rna beha ndles med k a lk 
- kaustiseres - for a t vi sk a l fa 
igjen NaOH sam gar til kokeriet og 
begynner pa ny r unde. 
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Under runddansen g jennom kokeri, 
diffus0rer, smelt eovn og kaustisering 
gar det a lltid t a pt en del N aOH , og 
det er dette tapet vi dekker ved a 
tilsette Na2S04. 

P a kokeren gar nemlig N a 2S'et 
g ra dvis over til NaOH, og det er m e
get billigere a ersta tte tapet a v denne 
vare slik enn'• a kj0pe den sam k a us
tisk soda, slik vi a v og til rna g j0re 
i et knipeta k na r sodahuset svikter. 

Det er denne runddansen - a lt sa 
g jenvinningen av kjemikaliene -
sammen m ed den varme vi skaffer 
oss fra forbrenningen a v den ved
substans som er oppl0st i svartluten , 
som g j0r sulfatprosessen l0nnsom . De 
kjemika liene vi benytter er n emlig 
la ngt kostba r er e enn de som blir 
brukt i den ordinrere sulfitprosess, 
hvor ma n lar den brukte kokeluten 
ga i kloakken . 

Det t apet sam a ltsa tross a lt opp
star has oss tilsva r er 100 k g na trium
sulfa t pr. tonn ma sse eller rundt 
3500 tonn om a ret. Det trenges der 
for fl ere hundretusen tonn na trium
sulfa t for a !age den sulfatcellulosen 
sam produseres i verden, og cellulose
fa brikkene er ikke de eneste storfor
brukere. Bade vask emiddel- og glass
industriene bruk er store mengder. 
F . eks. oppg is a t fra 50- 80 % a v de 
moderne syntetiske vaskemidler be
star av natriumsulfa t , h vor den gj0r 
tjeneste sam smussbrerer , alik a t det 
smuss sam den aktive del av vaske
midlet l0sner fra t0yet blir med i 
vaskeva nnet istedet for a ga tilbake 
pa t0yfibren e. 

Ogsa lre r - og t ek stilindustriene bru
k er natriu msulfat i betydelige kvan
ta. Bla nt a nnet trenges 100 kg vecl 
farving a v 1 tonn ullgarn. 

Videre brukes stoffet til fremstil
ling av vannglass og ultramarin, 
samt ved e rnaljering, galvanisering 
og vannrensning. 

Det var den frankiske lege og kje
rniker J oha nn Rudolf Gla uber som i 
1658 fa nt fra m til og tok na trium
aulfat i bruk, og da som et «vidunder
lig avf0ringsmiddel» under betegnel
sen Dr. Glauber s sal mira bile. Bet eg
n elsen g la ubersalt brukes den dag 



D uis bur g er K upfer hiitte 
N atriumsuljat- j a b1·ikken 

D uisbw·ger K upferhiitte 
Kontr ollpan elet f or sulfat pTod. 
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i dag n il.r det finnes en spesiell 
l~:rystallform som ogsa inneholder en 
del va nn, m en a ller ede ved 32° C for
da mper dette og vi f il.r det vannfri 
«k a lsinerte» n a triumsulfa t som vi 
!<jenner best. 

Verdensproduksjonen a v na trium
sulfa t Jigger n il. p il. ca. 3 mill. tonn pr. 
il.r , hvora v 1,4 mill. i U.S.A. , 750.000 
tonn i Mellom-Europa og 250.000 
tonn i Norden . Ogsil. Sovjet har en 
betydelig produksjon, men oppgir 
ingen t a ll. 

Til tross for denne store produk
sjonen er det ingen fa r e m ed r il.va re
forsyningen i overskuelig frcmtid. 
N a triumsulfa t som sta mmer fra inn
da mpning a v tidligere h a va rmer og 
saltsjeer for millioner a v il.r siden, 
finnes ma nge st eder i store sa ltleier 
i Nord-Amerika , Tyskla nd, Russland, 
Spa nia, Asia og Afrika. Ba re i den 
k a na disk e delst a t Saska t chewan fin
nes g la ubersa ltleier som er a nslil.tt 
til 200 mill. tonn, og der finnes flere 
st eder saltsjeer m ed nesten r en 
N a 2So4-opplesning. De fleste steder 
er imidlertid na triumsulfa t et blandet 
m ed a ndre sa lter , f. ek s. va nlig kok
salt , k a lisalter som brukes i gjed
ningsindustrien og m agnesiumsulfa t . 

En stor del na triumsulfa t frem
lwmmer ogsil. som biprodukt ved kje
misk e prosesser. De seks viktigste 
frem stillingsmil.ter fo r na triumsulfa t 
er: 

1. D i Tekte u tgTaving fm saltleieT 
med ren vare eller fra saltsjeer . F. 
ek s. pumper ma n om vil.r en sa ltlak e 
fra Cha plin-s jeen i Ca na da inn i 
store, fla t e ba ssenger , og i november 
l:),ar det krysta llisert ut 600 kg rent 
g la ubersa lt for hver m3 lesning . Stof
fet samles opp, terkes og befries for 
k t yst a llva nnet. Dette er en behagelig 
og billig m etode, men k a pasitet en er 
begrenset til 120 tonn pr. dag. 

2. U t v inning f Ta sa l t foTe komsteT 
hvor na triumsulfa t et m il. skilles fra 
a ndre salter , og hvor fremstillings
metoden va rierer etter forholdene . 
Som r egel leses sa ltene i va nn, hvor
ette r ma n ved trinnvis oppvarming 
eller a vkjeling serger for at de stof
fer m a n ensker krysta lliser es ut. 



3. Som biprodukt etter fremstil
l ingen av kalium gj0dningsstojjer 
hvor der ofte blir magnesiumsulfat. 
N:h dette blandes m ed koksalt i vann 
og avkj0les ffl.r vi reaksjonen: 

Magnesiumsulfat 
MgS0,1 

N a triumsulfat 
N a 2S04 

'------
+ 

+ koksalt + 
2NaC1 

krystallva nn 
10H20 

Gla ubersa lt i krystaller 
som smeltes, filtreres og 

t0rkes til pulver . 

+ magnesiumklorid 
MgC1 

Den st0rste del av natriumsulfa tet 
i handelen fremstilles etter denne 
m etoden . Blant a nnet den va re vi ffl.r 
fra 0st-Tyskland. 

;,. Fra kisav brann som man far n fl. r 
svovelkis f. eks. fra L0kken eller 
R 0ros, har vrert brent i sfl.k a lte r0St
ovner slik at det meste av svovel
innholdet er drevet ut som gass og 
brukt f. eks. til fremstilling av svovel
syre eller kokelut i sulfitindustrien. 
1 tonn a vbrann inneholder g jennom
snittlig 600 k g jern, 10-40 k g kob
ber , 30- 150 k g sink og 30- 60 k g 
r est-svovel, og det er denne rest som 
utvinnes i form av na triumsulfa t. 
Prosessen er la n g og innviklet , m en 
til slutt f fl. r man natriumsulfat i en 
l0sning som avkj0les under vakuum, 
slik at natriumsulfa tkrystaller i form 
av glaubersalt utfelles. Den st0r ste 
produsent i Europa etter denne m e
tode er Duisburger Kupferhiitte som 
lager ca. 200.000 tonn om a ret i en 
meget ren kvalitet og er vfl.r viktigst e 
lever a nd0r av natriumsulfat. 

5. Som bip1·odukt ved saltsyr efrem
stilling. R flstoffet er he r vanlig kok
salt som f0res inn p fl. midten av syre
fast utmurte reak s jonsovn er som 
varmes opp m ed oljefyring. Svovel
syren tilsettes i avmalte mengder og 
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Duisburger Kupferhutte 
K1·ystallisasjonsanlegget 

bla ndes med saltet ved hjelp av ro
terende armer av syrefast materiale. 
Dessuten rna luft tilf0res. Etter hvert 
som na triumsulfat da nnes f0res dett e 
utover mot periferien av ovnen av 
armene og fj ernes derfra, m ens salt
syren som dannes for la t er ovnen som 
damp som avkj0les og absorberes i 
vann. Formelen for prosessen ser slik 
ut : 

Koksalt + 
2NaC1 

natriumsulfat 
N a 2S04 

+ 

svovelsyre 
H 2S04 1fflr->-

saltsyregass 
2HC1 

Det natriumsulfa t vi har ffl.tt fra 
Belgia er fremstillet etter denne me
toden og var tidligere ikke sf!. godt 
likt fordi det inneholdt rester av svo
velsyre som kunne bevirke treringer 
i soda huskjelen. I det siste er m a n 
blitt flinkere til a lage et stoff som 
er fri for sk a delige bestanddeler og 
inneholder over 98 % rent Na2S04• 



Duisbu~·ge~· Kupferhiitte 
T0rketrommel for Na-sulfat 

6. Som biprodukt ved fremstilling 
av kunstsilke fra cellulose. 1 tonn 
cellulose loses i ca. 800 kg k a ustisk 
soda (N aOH ) og vann h vorved cellu
losen m ister sin fiberstruktur og man 
far en vreske som lar seg presse g jen
nom m eget fine dysehull inn i en 
annen losning som inneh older ca. 
12 % svovelsyre ( H 2S04) . Denne 
reagerer med N a OH'en i cellulose
losningen og danner natriumsulfat 
(Na2S04 ), mens cellulosen gar over i 
fast form igjen som tynne sammen
hengende tra der som spinnes sam
m en til garn. For hvert tonn cellulose 
som brukes fa r man ut ca. 1 1h tonn 
natriumsulfat. Ogsa ved denne pro
sessen rna stoffet forst utskilles og 
krystalliseres som gla ubersalt som 
deretter oppvarmes slik at det gar 
over til kalsinert natriumsulfat i pul
ver med 99,9 % renhet. A/S Borre-
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Kopperh oldig 

Svove lkis (Py rit ) 

ovorlatt til videro bearbeiding (opparbeiding). 

gaard har en betydelig produksjon av 
denne type natriumsulfa t , men det 
meste brukes av konsernets egne fa 
brikker, ved Lilleborg til vaskemidler 
og ved Kirer og Deje til kraftmasse. 
Leilighet svis fa r man et overskudd 
som selges til de ovrige norske sulfat
fabrikker, bl. a. R a nheim. 

Det finnes ogsa forskjellige andre 
kjemiske prosesser hvor svovelrester 
i biproduktene overfores til n a trium
sulfat og felles ut, men det skjer ikke 
i k vantiteter som betyr noget vesent
lig i verdensforsyningen, og da intet 
slikt sulfa t kjopes av oss vii det fore 
for la ngt a t a med detaljene denne 
gan g. 

Derimot kan vi i en senere artikkel 
fortelle !itt mer om de firmaer som 
leverer det n a triumsulfat vi bruker. 

Erling Dyblie 



IMPORT 

AV T0MMER 
OG I(UBB 

De fleste nordmenn er vel a v den 
oppfatning at var treforedlingsindu
stri er typisk nasjona l og «heilnorsk», 
dypt forankret i et virkesgrunnlag 
med nrer sagt ubegrenset t0mmer
tilga ng fra vare store skoger. J a, g id 
det var sa vel ! Sa nnheten er nok den 
at f. eks. i 1965 fikk var industri 
3,8 millioner m3 (fast mal) bartre
virke av norsk opprinnelse, men 
matte samtidig importere hele 2,0 
millioner m 3, hovedsak elig fra Sverige 
og Sovjet. Med a ndre ord var i 1965 
var tremasse, cellulose og pa pir
fabrikasjon basert pa n esten 35 % 
importert rastoff. Fra industriens 
synspunkt er dett e selvsagt meget 
uheldig . Importert virke blir g jerne 
kostbart pa grunn a v lang frakt , og 
den 0nskeposisjon va rt skogbruk 
kommer i ved den hjemlige virkes
m a ngel slar selvf0lgelig ut i et «sel
lers marked». Det sies, og sikkert 
med rette, at som eksportland for 
treforedlingsprodukter har Norge 
verdens dyreste r astoff. Det k a n selv
f0lgelig h evdes at da rna industrien 
ha ekspa ndert m er enn tilradelig er . 
Til det k a n svares at hittil har im
porten vrert l0nnsom, og da bedrifts
st0rrelsen i vart land ha r vrert og er 
i minste laget i internasjonal m a le
stokk, ha r det vrert nrerliggende a 
bygge ut bedriftene. At bedriftsst0r
relsen har vrert liten h enger ig jen 
sammen m ed at treforedlingsindu
strien i Norge ble utbygget svrert 
tidlig, enna m ens enhet ene vanligvis 
var sma, og var sreregne topografi 
med mange isolerte daler og vassdrag 
har ikke oppmuntret til struktur
rasjonalisering og konsentrasjon. En 

Ar Sverige Finla nd Sovjet 

1950 129.000 179.000 
1955 431.000 486.000 6.000 
1960 432.000 558.000 168.000 
1965 1.477.000 17.000 405.000 
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F'ra v enstre : Th. Ov erwien, S.iukov, 
G. A. Solberg, E. D yblie og L . Alrnas. 

slik vii nok komme, m en er bade 
kostbar og smertelig, a llikevel n0d
vendig. 

Importta llene og opprinnelsesland 
for enkelte a r gjen gis i oppstillingen 
nederst pa s iden ( a lt i faste m3). 

Det vi! sees a t Sverige etter hvert 
er blitt var overlegent st0r st e uten
landske virkeslevera nd0r med Sovjet 
pa a nnenplass. Finla nd ha r i sen er e 
ar utbygget s in industri i en grad 
som ikke tillater n evneverdig virkes
eksport . Sovjets ek sport av barved
virke til Norge har vist en betydelig 
vekst i senere ar, og det skulle ikke 
undre om vi i 1966 kommer til a 
importere ca. 700.000 m 3 russekubb. 
Canada vii muligens komme til a bli 
en betydelig virkesleverand0r i frem
tiden. 

I R a nheims-Nytt nr. 2 for 1964 
gav undertegnede en orientering om 
«Struktw·endring i skogindust?·ien 
?w?·denfjelds» og skrev bl. a. : «Vi mil 
regne med at man vii trykke oss 
mere og mere ut i periferien og at 
den pabegynte import fra utlandet 
rna utvides, om dette kan skje pa 
forsvarlig 0konomisk basis. Ett er 
sikkert: Det blir knapph et pa virke 
og det blir adskillig dyrere.» 

Slik er det ogsa gatt. Vi far n a 
virke fra 0sterdalen, M0re og Roms
dal, Trom s, Finnma rk og ikke a for-

Canada Andre la nd Tota l 

308.000 
5.000 3 .000 931.000 

10.000 1.168.000 
79.000 31.000 2.009.000 



glemme Sverig e. Va r import fra 
Sverige i senere a r ha r vrert : 

1963 13.000 m 3 
1964 41.000 m 3 
1965 27.000 m 3 

1966 23.000 m 3 

Det er a h a pe a t det fortsa tt vil bli 
fri konkurra nse om virket i de vest
lige deter a v J ii.mtland og H arjeda len. 
Fraktmessig skulle vi ligge minst 
like godt an som treforedlingsbedrift
ene ved den Botniske bukt. 

Va r kollega A /S Folia F a brikker , 
Follafoss, har allerede et pa r seson
ger importert russisk grankubb, og 
det sies at kva litet en ligger la n gt 
over tilsvarencl e norsk virke. 

Sovjetrusserne er ogsa oppmerk
som pa R a nheim som potensiell kubb-

importor, og i sommer ha dde vi t o 
besok av sovjetrusser e som onsk et 
a orienter e seg og se va r bedrift. 
Sa mmen m ed den norsk e import
agent, h err C. A. Solberg, h a dde vi 
pa forsommeren for st besok a v en 
representa nt for den sovjetrussiske 
eksportorganisasjon Exportle><, h err 
Sjukov (en slektning a v den kjente 
m a rska lk Sjukov), og noen uker se
nere ogsa a v r epresenta nter for den 
sovjetrussiske h andels representas jon 
i Norge m ed h er r Tutushkin i spis
sen . Da vi m an gler en god tommer
ha vn for sjoverts import av virke, er 
det ia llfa ll forelopig neppe aktuelt 
m ed kubbimport fra Sovjet . 

Th. Over wien 

(}Jstre Ranheim vel 
Den 16. juni 1966 ble det stiftet en 

ny forening pa R anheim - 0 stre 
R anheim Vel. P a det konstituer ende 
mote ble folgende styre va lgt : 

Forma nn : 
Nestforma nn: 

Va ra m a nn : 
R evisorer: 

H ermann H a ugen 
John L ovli 
Hildrun Ronning 
Ola Engen 
Hilda Skjulsvik 
Thor La rsen 
Ola f Lia n og 
Eina r Qvenild 

Oss bekjent er dette den forste 
velforening som er da nnet h er pa 
R a nheim, og vi h a r h a tt en samta le 
med forma nnen. H a ugen forteller a t 
foreningens forma l er a iva ret a stro
kets interesser pa best e m at e. Aile 
som onsk er a delta k a n ga inn som 
m edlemmer, m en foreningen er forst 
og fremst da nnet for befolkningen pa 
og omkring H a nsbakken. En vel
forening for h ele R a nheim ville h a 
blitt for stor, m ente H a ugen, m a n er 
bedre tjent m ed en forening for hver 
«bydel». Olderda len og Hitra kunne 
f . ek s. vre re passende oppland for 
hver sin velforening. 

D et ha r hittil vrert badeplass pa 
H a nsbakken som foreningen h a r h a tt 
i t a nkene. Et pa r dugna dskvelder har 
vrert a rrangert m ed tilfredsstillende 
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oppmote. Gressvollen ble sla tt og det 
ble ogsa forsokt a fa r yddet ba de
pla ssen for stein, m en dette a rbeidet 
ble ikke fullfort da traktoren kjorte 
seg ned. Likeledes er a vtredene r en
gjort og m a lt, og a nvisningsskilter 
er pa pla ss. Arbeidet m ed a bedre 
forholdene i H a nsbakkfj rer a vil fort
sette for a fa det h ele kla rt til neste 
ba desesong . Bl. a . ha r foreningen 
planer om a fa laget ba deflater som 
sk a l fora nkres , og likeledes en trapp 
fra P ersberget ned til sjoen . 

Velforeningen h a r ogsa satt seg i 
sving for a fa plassert en t elefonkiosk 
inne pa H a nsba kken . Sokna d til T ele
g rafverket er sendt, m en foreningen 
har ikke tatt sva r pa h envendelsen 
enna . 

H a ugen ba oss til slutt oppfordre 
a ile som sogner til stroket omkring 
Hansba kken , til a m elde seg scm 
medlemmer i velforeningen . Arskon
tingenten er kr. 2,00 pr. person, sa 
foreningen vil n eppe kunne bli srerlig 
pen gesterk. Men som forma nnen sa. 
en velforening er m ere tjent m ed 
m edlemmer som er villige til a t a et 
t ak , enn en velbesla tt foreningsk asse. 

Vi for var del vil g r a tule re H ans
ba kken m ed tilta k et og onsk er lykke 
til m ed a rbeidet i tiden fremover . 

T . R . 



Protokoll for 
• m0te I 

bedriftsutvalget 21 /6 1966 
M0tet ble holdt i k onfera nserom

met mek. verksted kl. 18.00. Fra
vrerende va r A . M0ller , F eder Myhre 
og Kaare Wiig. I st edet m0tte Aud 
Eidem og 0. S. Fisch er . Fra k a ntine
komiteen m 0tte 0 . S. Fischer, R. 
P a ulsen og 0 . Myhre. 

Dagsordenen va r : 

1. Orienterende m eddelelse fra 
bedriftsledelsen . 

2. Bedriftens r egnsk ap . 
3. Ka ntinekomiteens innstilling . 
4. Eventuelt. 

1. 0Tient m·ende meddelelse fTa 
bedTiftsledelsen. 
Direkt0r Ellingsen opplyste a t i 

tilslutning til det som var nevnt pa 
forrige m 0t e, h a r vi fortsa tt ordres 
for et par ma neder fremover og til 
sta digh et tilbud pa nye ordres for 
0yeblikelig levering, og m as pa inne
vrerende ordres. 

Som bel~j ent bestemte Engla nd seg 
omsider til A oppheve ek stra tollen fra 
ultimo november , men trekker s j0-
m annsstreiken i la n gdrag, vii va nsk e
lighetene i England 0kc, og der har 
vrert antydet et kvotesyst em som da 
kan oppheve fordelen i a t t ollen r edu
seres. Ny uro om pundet ha r ogsa 
forekommet i de siste uker. 

Stillingen for a vispapir er bedret 
og etter sp0rselen etter kra ft-pa pir 
har a ltsa ogsa 0ket noe, sa utsiktene 
for noen prisforh0yelser utpa h0sten 
cr bedre enn tidligere, om det da ikke 
blir ny uro pa cellulosefronten . 

Direld 0r Over wien redegjorde for 
struktur- og omstillingsproblem er i 
cellulose- og pa pirindustrien . I de 
fleste vesteuropeiske la nd - ikke 
minst i Sverige og Norge - ha rman
ge mindre bedrifter m a ttet stoppe 
eller innskrenke. H er hjemme gjelder 
det bl. a . Bohnsda len P apirfa brik, 
Greak er Cellulosefabrik og Torp 
Bruk. D en gra nforbrukende cellulose
industri ha r vanskelig for A konkur-
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r ere m ed bedrifter basert pa biligere 
sydlige treslag. Det er en betydelig 
overka pasitet etter de m a nge nyan
legg eller utvidelser, ikke minst i 
Finnla nd og Sverige. Ogsa vi m erker 
at fortj en estemulighetene er betyde
lig mindre. Va re virkesomkostninger 
er st eget , bl.a. fordi vi fAr h0ye fra kt
omkostninger pa t0mmer fra Sverige, 
Finnma rken , M0re og 0sterda len . Vi 
rna ogsa regne m ed a vtagende bak
hontilf0rsel. 

De s ist e Ar s l0nnsforh0yelser er 
ikke blitt kompensert ved h 0yere 
ck sportpriser. P lasten er en sta dig 
fa rligere konkur rent til kraftpapiret, 
isrer n a r det g jelder sekker . 

N a r vi pa R a nheim a llikevel har 
kla rt oss forholdsvis bra, skyldes det 
invest eringer og rasjona lisering som 
ha r holdt l0nnsomkostningenes a ndel 
av utg iftene i sjakk. Det er imidlertid 
grenser for va re pakostninger og der 
fo r m ere enn noen gang viktig a t 
hver enkelt a nsa tt bidra r m ed sitt 
ytterste for A h0yne bedriftens pro
dukt ivitet og l0nnsomhet . Ka n vi Ie
vere varer av h0y k valitet og unnga 
rekla m a sjoner , m edvirker vi til opp
rettholdelse a v full produksjon. 

Overing . Kirer orienterte om de 
igang vrerende prosjekter. 

Byggingen a v PM VI gar etter 
progra mmet , og hvis ikke noe uforut
set t inntreffer , r egner vi m ed igang
kj0ring omkring 1. november iar. 
Produksjonen pa PM VI blir i det 
vesentlige sekkepapir og r a papir for 
R espa t ex . PM V ska l da t a en del a v 
PM II's na vrerende produks jon, og 
for PM VI er bem a nningslisten klar. 
La bora tor ieassist ent Ga!Aen ha r fAtt 
spesia loppdrag m ed igangkj0ring a v 
m askinen i sam a rbeide m ed spesia l
folk ba de fra var egen bedrift og fra 
va re levera nd0rer. 

H ylseproduks jonen e r sa sm a tt 
kommet igan g. Nordenfjeldsk e Tre
foredling sk a l n a r produksjonen opp
tas der ha ca. 100 la ngh ylser pr. dag. 



Polysulfid 
Pmvekokingene m ed polysulfid 

viste lovende r esulta t er n a r det g jel
der virkesutbyttet . Vi h a dde en del 
problem er m ed vaskingen (diffus0r
huset) , m en disse rna vi t a opp etter 
hvert n a r vi eventuelt kommer igang 
m ed den nye kokemetoden . Videre 
nevnte ha n a t vi muligens etter hvert 
vii fa m er huggen flis fra sagbruk
ene. R asjona lisering m ed Iossing av 
kalk sa mt tra nsport a v denne pagar . 

I tillegg til nevnte tilta k foregar 
det sta dig hverdagsrasjona lisering, 
for tiden spesielt problem ene m ed 
ba kva nn og fibertap. 

2. B edrif tens regnsk ap . 
Kontorsjef Dyblie orienterte om 

bedr iftens r egnskap for 1965, og kon
kluderte m ed a understrek e a t dette 
a vspeilet og understrek et de preble
m er som va r n evnt a v de tidligere 
t a l er e. 

3. K antinek omit eens i nnstilli ng . 
Direkt0r Over wien tok ordet og 

t a kket k a ntinekomiteen for godt ut
f0rt a rbeid, og mente det va r et 
g runnlag a bygge videre pa, ba de pa 
kort og la ng s ikt. I den etterf0Igende 
diskus jon, hvor de flest c av utva lget s 
m edlemmer ha dde ordet , ble preble
m et omfattende og godt belyst. Det 
va r start sett enighet om a t man 
f0rst burde t a sikte pa a foret a en 
pr0veordning m ed drikke-a utomat er. 
Komiteen fikk i oppdrag a a rbeide 
videre m ed sak en , spesielt m ed hen
blikk pa fremtidig behov og eventuell 
plasering a v nevnte utstyr. 

4. E ven tuelt. 
Ingen ha dde noe under denne post. 
Til slutt 0nsket formannen a ile en 

god sommer , og m 0tet ble h evet kl. 
20. 30. 

For endel ar siden 

F ra venstre: A slaug B j0rvik, Gu drid Thomsen, Gunda K nutsen , A ugusta 
Gabrielsen, Ma1·U E i dem, Guri M y hr e, Jett e W ullum, M agda B j 0rvik , 

Elm egaar d Johansen og M arie J ohansen . 
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ARSREGNSKAPET FOR 1.965 
Aret 1965 f0yer seg f int inn i rek

ken av de mange r ekorda r hva a ngar 
produsert kvantum og omsetning for 
de f leste avdelinger i var bedrift. 

Det er imidlertid velkjent at var 
bransje er inne i en meget vanskelig 
periode. Rent resultatmessig g j0r det
t e seg g jeldende ogsa for oss, m ed 
stadig mink ende fortj enestemargin. 

I «Ranheims-Nytt» har vi i tidlige
r e a r g jengitt den sakalt e «inntekts
kronen». For a sette vare tall !itt i 
relief£ har vi omarbeidet «inntekts
kronen» for noen a r tilba k e til neden
staende stolpediagram som uttrykker 
den prosentvise fordeling av hvorda n 
inntekten ved salg av 1 tonn ferdig
vare er anvendt. 

Som det frem gar er omkostningene 
t il r a varer, m a t erialer etc. gatt sterkt 
opp. D ette skyldes til dels dyrere r a 
varer , m en ogsa en h0yere foredlings
g rad. Denne omkostningsgruppe ut
g j0r na ca. % av salgsverdien , og det 
er da m eget viktig a t a ile g j0r sitt 
ytterste for a 0konomisere m ed ra
varer og ha lvfabrikata og a ta vare 
pa produksjonsutstyret. 

Til tross for den sterke stigningen 
i l0nninger og sosia le utg ifter, viser 

--- - -- --- --- ---- -- -.------. 
Avskrivninger. 

skatter og over
skudd. 23% 

-- - - - - - - - - - - - - - -1-----t 

Uanninger og 
sosiale omk. 

26% 

-- - - -- ----- --- - -1-----t 

Ravarer. 
materi a\er, 

tjenester. 

frakter. etc . 

51% 

- ----- --- -- - - - --L-----' 

1959 

diagrammet a t disse omkostningene 
relativt sett beslaglegger en uforand
ret andel av produksjonsverdien -
nemlig ca. 1,4. Tar vi i betraktning 
den h0yere foredlingsg rad (bl. a. sek 
k er), g ir dette uttrykk for en gansk( 
utstra kt rasjonalisering som i a lles 
interesse rna f0res v idere. 

Den siste sektoren i diagrammet , 
som gir uttrykk for den r est som blir 
ig jen til avskrivninger og over skudd, 
viser dessverre et betydelig fa ll. Av
skrivningene og overskuddet skal 
n em lig i det vesentlige finansiere for
nyelsene av produksjonsutstyret, og 
er derved m eget viktig for bedriftens 
fremtid og vare arbeidsplasser. 

En skjerpet konkurra n se og da rlige 
konjunkturer sla r straks ut i en 
minsking av denne sektot·. For a 
im0t ega dette h ar vi patatt oss in
vesteringer i n ytt produksjonsutstyr 
( bl. a . PM VI) , og som et tilskudd 
til fina nsieringen av disse store l0ft 
har vi i 1965 !a nt 25 mill. kroner. 

La oss tro at vart nye produksjons
appa rat sammen m ed st or innsa ts pa 
a ile felter vii stoppe reduks jonen av 
denne restsektor i diagra mmet, som 
vi a ile er sa avhen g ig a v. 

12% 9% 
17% 

2 5 % 
25% 

26% 

66% 

63 % 
57% 

1961 1963 1965 

Styret og gener a lforsamlingen benytteT anleclningen til a takke ledelse og 
ansatte faT god innsats i 1965. 
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DEBET GEVINST- OG TAPSKONTO FOR 1965 

Eiendomsskatter, elektrisk avgift til staten 
Avsatt til skatter til stat og kommune 

for aret 1965 . . . . . 450.000 
- overf0rt fra disposisjonsfond . . . . . 450.000 

Renteutgifter ........ . . . . 
Avsatt til apningsavskrivningsfond . ..... . 
Ordin:£re og tilleggsavskrivninger pa anlegg 
Avskrivninger pa beholdninger og justering 

av a vskrivning pa bindende varekontrakter . 
Andre avskr. favsetninger iflg. skattelovene 
Pensjoner og pensjonspremier for 

funksjon:£rerfa rbeidere 
Bidrag til forskning ..... . . . . .... . .. .. .. . 
A vsatt til reservefond .... . . . .. . . . ........ . . 
Utbytte til aksjon:£rene 
Overf0res til neste a r 

164.544 

0 
1.738.668 

548.000 
3.121.171 

364.500 
605.350 

408.724 
69.000 
40.000 

390.000 
2.244 

7.452.201 

Driftsresultat f0r avskrivninger, renter, 
skatter etc. er trukket fra ... .. .. . 

Gevinst v / salg av varige driftsmidler ... 
Hus- og grunnleier, vann- og stmmavg. 
Diverse driftsn0ytrale inntekter 

/ 

KREDI'l' 

5.743.247 
14.300 

174.400 
1.520.254 

7.452.201 



...... 
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AKTIVA 

Tomter , bygninger, ma skiner, transport-
midler, a nlegg under arbeide . . 

Verdipapirer . . 
Va rebeholdning inklusive va r ekontrakter 
Div. tilgodehavender . ...... . .. . 
Ba nkinnskudd og konta nter 
Ska ttetrekksmicllcr 

P e1· P alm er S. A. Solberg 

Revidert 30. m ars 1966 
Ola v Skreen I Kjell Storr0 

( statsaut. revisor) 

STATUS PR. 31-11 1965 

1.650.000 

1.950.000 
10.580.000 

2.514 
24.585.187 

458.163 
19.839.600 

7.201.895 
26.508.216 

468.613 

Aksjekapital 
R eservefond 
Udisponert overskudd 
Disposisjonsfond ... 
- avsatt til sk a tter 450.000 1.200.000 

Avsetning til dekning av mulige t ap pa 
fordringer . . . . . . . . . . . . . ..... 

7£·.061.674 

Apningsavskrivningsfond . . . 
L angsiktig g jeld 
P a le>pet, ikke ilignet skatt ... . 
Ilignet , ubetalL skatt 
Trukket forskuddsska tt . . 
Diver se g jeld inklusive 

va rekontraktsforplilctelser 

Garantiforplikt else r 

R a nheim ll. desember 1965 
' 26. mars 1966 

I styret for 
A /S RANHEIM P APIRF ABRIK 

40.620.000 
492.439 
215.687 
468.613 

21.913.221 

PASSIVA 

13.732.514 

1.071.200 
548.000 

63.709.960 

79.061.674 

558.324 

Nils Astrup Fredrik K irer Th. Overwien Anthon Ellingsen 



Reisende ambassadorer: 
0 

VARE VENNER MONT0RER 

'I'htmes mont0r er. 
Fra v enstTe K . Borgenholdt, S. Nilsen, sjef mont0r 0. Kjenseth, E. Gab1·ielsen. 

I nr . 2 1965 av R a nheims-Nytt, 
fikk vi i en m eget god artikkel av 
ing. Olaussen en g rei og populrer 
innf0ring i vart nye prosjekt P.M.VI. 

Siden den tid har arbeidet pagatt 
planmessig, og vi er na k ommet sa 
la.ngt at selve papirmaskinen pa det 
nrermeste er ferdigmontert. Selvf01-
gelig er det en masse ting som enna 
star ig jen, m en if0Ige ing . Olaussen 
som er den daglige Ieder a v hele 
prosjektet, er na faktisk a ile under
levera nd0rer i full sving, og vi h a per 
a t vi i m a nedskiftet oktober- novem
ber skal fa se fullf0relsen av dette 
store prosjektet. Da skal det vel 
heller ikke ga sa m a nge uker f0r vi 
far papir pa maskinen. 

Dette er jo som tidligere nevnt en 
«Thune»-maskin, og pa mine runder 
i den store lyse m askinha llen treffer 
jeg fern unge, kjekke mont0rer fra 
Thune. En gammel kjenning av oss 
i papirfa brikken er sjefmont0r Ole 
Kjenseth, som n a har vrert h er flere 
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ganger . Kjenseth er en rolig, sindig 
herrema nn som er beskjeden i a ll sin 
ferd, m en en liten prat m ed henblikk 
pa R anheims-Nytt fikk jeg da m ed 
han. 

H an sier a t ha n har vrert a nsatt 
hos Thune siden 1956 og ha r h ele 
tiden drevet med montering. At 
Thune ha r en stor kundekr ets er lett 
a forsta nar vi h0rer a t Kjenseth 
h a r vrert pa forskj ellige oppdrag pa 
h ele 49 bedrifter pa disse 10 arene hos 
Thune. H a n va r m ed pa monteringen 
av «femma » i 1960 og har siden vrert 
med pa ombyggingen a v «etta» og 
innsetting a v ny innl0pskasse pa 
«femma » i 1965, sa ha n begynner 
fa ktisk a bli ranheimsbygg. 

- Hvorledes liker du deg pa R a n
heim? H ar du skikkelige a rbeidsfor
hold og far du a lt til a g li som du 
0nsker ? Hvorledes bor du her? 

- J eg har faktisk likt m eg godt 
pa R anheim fra f0rste gan g jeg var 
her. Sama rbeidet m ed bedriftens folk 



gar utmerket og jeg far den assistan
se jeg trenger til en hver tid og vi 
holder timepla nen godt. Hvorledes 
jeg bor? Aile tiders, for jeg var sa 
h eldig a fa flytte inn i sokkeletasjen 
til forma nn Gjengst0, og jeg h a r h ele 
tiden ha tt min kone og lille pike pa 
9 maneder her, sa bedre k a n jeg ikke 
fa det i den jobben jeg har, med 
flytting fra sted til sted. 

- Mener du «seksa» blir det vi 
haper - en moderne og god m askin 
etter n a tidens kra v? 

- Absolutt! J eg har sett mange 
nye papirmaskiner bygd i forskjellige 
la nd og mener «Thune» sta r fu llt pa 
h0yde med de a ller fleste som bygger 
pa pirmaskiner i dag. Savidt jeg for
star er du som papirmester tilfreds 
med «femma», og denne her skal nok 
bli et ha kk bedre. 

Kjenseth ha r ogsa fire mont0rer 
m ed seg fra Thune, og det er herren e: 
Erling Ga brielsen, H enry Da mba k , 
Sten Nilsen og Kjell Borgenholdt. Et 
fint tea m a v unge, kjekke karer som 
er gode a mbassa d0rer for sin bedrift . 

Et annet firma som vi na i mange 
a r har h a tt store leveranser fra og 
et godt samarbeide med er Alfsen og 
Gunderson Ingeni0rer, Oslo. De ha r 
leveransen og monteringen av det 
store g jenvinningsanlegg og hett a 
over m askinen som ruver godt i t er
r enget. J a, faktisk sa godt a t vi ser 
lite eller intet til selve maskinen na r 
a lt er pa plass. 

Jeg tar ogsa en liten prat med 
sjefmont0r R eida r Edvardsen, som 
ha r a nsva ret for denne delen av 
maskinen . 

Edvardsen har vrert a nsatt hos 
Alfsen og Gunderson i 7 a r og ha r i 
denne tiden vrert pa ma nge papir
fa brikker i mange forskjellige opp
drag, med ba de store nyanlegg og 
ombygginger. H a n er ogsa gift, m en 
har ikke med sin kone, da ha n venter 
store begivenheter i n rermeste frem
tid, og det var t yclelig a se a t h a n 
var ba de stolt og spent. H a n sier 
(vel a m erk e uten sp0rsmal fra meg) 
a t ha n liker tmnderne, deres dialekt 
og lynne svrert godt selv om det e r 
enkelte ord h an ikke forstar na r det 
kommer pa rekt tnmdersk. 

Han sier at det a nlegget vi mon
terer h er sikkert er noe a v det beste 
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H. D ambak 

som er a fa idag, og det er g jennom
pmvd og driftssikkert pa a ile m a ter. 

Det er s litsomt i lengden a r eise 
9- 10 m aneder i aret, m en h a n liker 
a rbeidet svrert godt . Dog fikk jeg 
forstaelsen av a t han var noe betenkt 
hvis ha n skulle reise lik e meget i 
arene fremover og vrere lan ge perio
der borte fra sin unge kone og - ? 
J a, det far vi sikk ert h0re siden . 

H a n har tidligere hatt flere m ed
hjelpere m ed seg fra fi rmaet, men 
ha r na bare en mont0r som heter 
Tore Kristiansen. H a n er like kjekk 
som a ile de a ndre av va re venner -
mont0rer . 

Som den rer ede Ieser n a forsta r er 
var nye dame «sex-a» en meget ek s
k lusiv og fin da m e som kun det beste 
er godt nok til, og det kan ogsa vrere 
interessant a h0re hva det koster a 
kle opp denne jornemme da m e. Dame
klrer e r jo m eget dyre, og na r ma n 
da attpa til sk a l ha det beste som er 
a fa , blir dette en kostbar oppkled
ning . Denne f0rste gangs bekledning 
er over la t t «Nordiskafilt» i Halmstad, 
som A lfsen og Gunderson er repre
senta nt for i Norge. Va re gode ven
ner overing. Liekaaten fra Alfsen og 
Gunderson og overing. Nordin fra 
«N ordiska» sk a l vrere t il stede ved 
mannequinoppvisningen . Vi er m eget 
spent pa r esult a t et, m en som de to 
sier skat det bli en suksess. Skoene 
og leggene blir som vanlig pa slike 
darner av bronse av fineste kva lit et. 
Skj0rt, underskj0rt, bluse og helt opp 
pa issen blir en bla nding av ull , 



0 Vaktskifte pa sykestuen 
D et va r m ed et visst vem od vi for

leden sa a dj0 til s0ster Ase. N a har 
det v rert kjent lenge a t hun 0nsket a 
slutte som stedets «Florence», m en 
det lyktes a overta le h enne fler e 
gan ger til a for tsette !itt til. Hun har 
a lltid vrert sa g r ei sann - villig til 
a strekke seg i len gste laget na r noen 
h a r bedt om hjelp. 

D en 5. f ebrua r i a r va r det 10 a r 
siden s0ster Ase sta rtet sin a rbeids
dag blant oss p a Ranheim. I 1959 tok 
hun en pa use, m en i 1961 va r s0ster 
Ase ig jen pa plass, og siden h a r hun 
vrert i virksomhet b ade sent og tidlig 
fra m til 1. juli ia r. 

- Hvorfor slutte, sp0r vi. D et er 
jo sa moderne m ed husm 0dre som 
yrkesk viner i dag. 

- Kvelden e strekker ikke Ien ger 
til , ler s0st er Ase (du husk er den 
la tter en kj rer e Ieser - m ed smilehull 
og det h ele ) . J eg ha r m a nn og ba rn 
a t a var e pa, et eget «slott» oppe i 
R eppesbakken, - fra na av vii jeg 
ga inn for dette. 

- E r du g lad over a slutte da? 
- P a en m a t e, ja. Det ble for an-

st ren gende pa slutten , og det va r nok 
mitt eget hjem dette g ikk ut over . 
Men det er og sa ganske k lart at jeg 
vii leng t e tilba k e til a rbeidet som 
sykes0st er . Disse a r ene h a r g itt m eg 
sa m ye - jeg synes selv jeg ha r blitt 
riker e pa livsvisdom, og m a nge hyg 
gelige m ennesk er ha r jeg kommet i 
konta kt m ed. 

- H a r du noe spesielt som ha r 
gledet deg i tjenesten som sanitet s
S0st er ? 

- A ja, det k a n v re r e sa mye det. 
Ekstra trivelig var det a ga rundt i 
hjemmene og sna kke m ed de eldre , 
bare sa synd a t tiden ikke tillot la n gt 

r a yon, ny lon, perlon, plast m . m . i de 
finest e kva litet er, og i midjen fa r hun 
et solid gummibelte. H ele oppkled
ningen kommer pa ca. 230.000 kr. 

T . B . 
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fler e bes0k . A r ene jeg bodde pa 
a ldersheimen va r ogsa en deilig tid, 
det va r en glede hver dag a ha de 
eldre omkring seg. 

- H a r det v rert strevsomt, s0st er 
Ase? 

- N a ja - du vet forholdene h a r 
fora ndret seg siden 1956 ogsa. Den 
f0rst e tiden va r det m a nge turer pa 
sykkel bade hit og dit, det va r jo 
lang t fler e syke som la hjemme den 
gangen. N a h a r Sentralsykehuset 
overtatt de flest e a v disse pasientene. 
P a fabrikken va r det jo ogsa litt 
kummerliger e forhold den f0rste ti
den , da vi hadde kontorer oppe pa 
«strerkassen ». N a derimot er det h elt 
fint - det h ele er innredet etter va rt 
eget hode. D ette k a n k a n skje h 0r es 
ut som selvros, m en det er det ikke. 
Bedriften sparte ikke p a pengene da 
vi kom m ed va r e 0n sk er . 

- H a r det skjedd ting som du 
minnes spesielt ? 

- Det k a n jo v rer e sa m eget , m en 
ikke a lt p a sser p a trykk. Men jeg 
husker enda godt mitt f0r st e offer 
f or blodpr0ver . D et var en stund si
den jeg ha dde praktisert dette a t a 
blodpr0ve, sa jeg ba B ir ger Olsson 
kalle in en som ha n m ed s ikkerhet 
visst e ville vrer e en r imelig person 
m ed mye blod . Litt p aff ble jeg 
jo da per sonen ankom og denne viste 
seg a v rer e direkt0r Over w ien . M en 
Olsson ha dde r ett ha n, den f0rste 
blodpr0ven pa R a nheim ble t a tt til 
a lles fulle tilfredshet . F or 0vrig rna 
jeg jo si a t det h a r v rert m a nge mor
somme diskusjoner om vekta pa lege
kont oret. D et er uta llige som m ed 
stor sikkerhet ha r sla tt f ast a t den 
veier fo r mye, og nar vekta sa er 
likeda n ogsa a r et etter , h a r det v rert 
de som ha r syntes a t fa br ikken burde 
kunne se seg rad til en ny vekt. D a 
er den mye m er e populrer den gamle 
ba devekta pa a lder sheimen, den viser 
n emlig 15- 20 k g for lite. D en h a r 
vrer t til god tr0st for m a n ge stor
spiser e m ed da rlig sa mvittig het . 

- J a , hvorda n h a r du likt a rbeidet 
pa fa b r ikken? 

- Bedriftskontrollen ha r jo gatt 
fortl0pende h ele tiden, og jeg rna s i 
det hele h a r gatt f rert sa g r eit. Men 



S0ster Gunvor (ti l v enstre) og s0ster Ase 

jeg spekulerer enda p it hvorfor ikke 
oppm0tet k an komme opp i 100 %. 
Fremdeles er det noen som a vst itr 
fra it m0te til den itrlige unders0k el
sen , og det synes jeg er !itt leit , 
srerlig for dem selv. 

N it vet vi a t s0ster Ase ikke gr itt 
den siste dagen , for hun gledet seg 
sitnn til riktig it fa a nledning til it 
bruke a ile sine krefter og a ll sin 
menneskekj rerlighet i eget hjem. Men 
vi vet ogsit a t a ile de blomster og 
presanger som va nket den siste da 
gen - de varmet s0st er Ases hjerte 
sit t itr en spratt , m en det va r en t itr e 
som ble f0dt i g lede over it f it kjenne 
noe a v den t a kknemlighet som sit 
m a nge a v oss f0ler overfor s0ster 
Ase. 

J eg lurer p it om hun noensinne vi! 
bli nevnt som fru Evjen - det k an 
bli vansk elig nok a fa hvisket vek~r 
na vnet «s0st er Ase». 

Den nye sa nitet ss0steren va r h et er 
Gunvor Mj0n es, og m ed sine 24 som
re r epresenterer hun p it en m itt e 
dagens ungdom, noe hun gj0r pa en 
m eget overbevisende m a t e. Hun sit 
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dagens lys og vokste opp i den blide 
bygda Snilfjord - hun er f 0lgelig 
va nt m ed s j0en som nre rmeste n a bo. 
Slike m enesker vi! jo ogsa sener e i 
livet g jerne h a en viss kontakt m ed 
det va t e elem ent, sa det er en lykke 
a t vi p it R a nheim h a r kunnet by 
henne husly pa a lder sheimen, m ed 
Strindfjorden r ett utenfor stued0ren . 

S0ster Gunvors dr0m til a begynne 
m ed va r a bli k ontorda m e. Det a sitte 
pa et kontor fra 9.00 til 16.00 h ar 
a lltid hatt en viss tiltrekning pa unge 
piker. Om det er a ile novellene skre
vet over t em aet sjefen og dennes 
sekret rer som er a r sak en , sk a l vrere 
usagt , m en fr0k en Gunvor tok i a ile 
fa ll sin h a ndelsskole. Men sa sna r t 
eksamen var unnagjort, hoppet hun 
over i en a nnen gate - idet , som hun 
s ier, de t0rre t a ll i debet og kredit 
ble fo r tomme - det ville ikke bli 
noe a ga inn for, livet ville bli uten 
innhold. 

Fr0k en Gunvor st a rtet derfor like 
godt pA veien fra m til det som idag 
ha r blitt til s0ster Gunvor . Prak sis
tiden fikk hun p A St. Elisabeth Hos
pita l - i t o a r g i.kk hun de utlrerte 



s0stren e til h ande pa a ile vis. Det er 
k a nskje rimelig a a nta a t det ogsa 
ble en og annen «skitjobb» iblant, 
men det va r ikke s0ster Gunvors ord. 
Hun m ente tvertimot a t a ile syke
S0stre burde ha m ed seg denne er
fa ringen , det ville hjelpe dem senere 
t il bedre a forst a ogsa denne delen 
a v a rbeidet pa et sykehus. Et sa m a
ritkurs tok sest er Gunvor pa N a msos, 
og sa ba r det les pa den endelige 
utdannelsen . H0st en 1962 ble hun 
opptatt som sk oleelev ved Innherred 
Syk ehus pa Leva nger , og etter tre 
a r stod s0st er Gunvor der som nyut
sprungen sanit etss0ster - r ede til a 
t a fa tt. Den ferste jobben fikk hun 
pa 0 stma rken Sykehus, hvor hun 
a rbeidet i 7 m aneder , og sa ble det 
R anheim da. 

- Hvorfor a kkura t R anheim ? 
- J eg synes det er sa pent h er , 

sva r er s0ster Gunvor. Dessuten fikk 
jeg here a t S0Ster Ase trivdes sa godt, 
det ble forta lt a t befolkningen pa 
R anheim va r sa gr eie a ha m ed a 
g je re. 

- Blitt skuffet ? 
- N ei, pa ingen m a t e. Aile de jeg 

ha r vrert i k ontakt m ed h a r v rert 
r iktig hyggelige m enesker . Dessuten 
ligger R a nheim sa gr eit til, og jeg 
ha r ba de slekt og venner i Trond
h eim, noe som ogsa bidra r til a t 
R a nheim blir !itt av et enskest ed for 
m eg. 

- Er du forn0yd med lokalitet ene? 
- J a, absolutt. Sykestuen pa be-

driften er som den ska l vre re, rum
m elig og m ed det utstyr som er n0d
vendig . 

- Hva er det som fa r unge piker 
til a S0ke utda ne!sen i syk epleien ? 

- J a, det k a n vel vrere !itt for sk jel
lig, m en for m eg va r det inte ressen 
for mennesker som va r drivkraft en . 
Det a f a hjelpe m edmennesk er n ar 
de lider , a fa lov til a hjelpe n a r livet 
er tungt og trist - det er noe som 
for m eg gir m ening i tilvrerelsen . 

Da vi spurte hva a rbeidsdagen gikk 
m ed til , kunne s0ster Gunvor vise til 
en list e Ienger enn la ng. Hos ass er 
det den ordinrere bedriftskontroil , ut
deling a v vernemidler, st a dige «repa 
rasjoner » a v rifter og sm asar foruten 
k ontora rbeidet m ed h elsekortene og 
fravrer sr apporter . Som sanitetss0ster 

er a rbeidsoppgavene heyst m a ngfol
dige. Speba rnsk ontroil , kvinnekon
troil , fotpleie for eldre, bes0k i hjem
m ene hos eldre, st eil a v syke som 
ligger hjemme - hun f0lger oss opp 
ig jennom h ele livet . Sa er det vaksi
neringen da , hvor hun t a r for seg 
a ile a lder sgrupper . 

- H a r du noen 0nsk er fo r tiden 
her pa R a nheim, sp0r vi til slutt. 

- Ba re et - det er mitt st0r st e 
0nsk e a t jeg ska l kunne m akte a 
fyile min stilling pa samme m at e 
som s0ster Ase. Kla rer jeg det sa 
noenlunde, vil jeg vre re forn0yd m ed 
m eg selv. 

En del av oss ha r fulgt lektor 
H aarberg pa TV -skjermen hvor ha n 
ha r Iedet progra mmet «0yenvitne». 
H aarberg m ente der a kunne fastsla 
a t brune eyne ser m est og best. Vi 
vil ba re si fra- s0st er Gunvor ha r 
brune 0yne - m eget brune. 
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«R a nheims-Nytt» vil t a kke s0ster 
Ase for hennes innsats g jennom 
m a nge a r , og 0nsk e s0ster Gunvor 
lykke til m ed a rbeidet i a r ene som 
ko.mmer . 

- N a er D e kommet f or seint hve1· 
m orgen i t re u k er, og jeg vi l n0dig 
vcere D em nar jeg oppdager hvem 
D eer ! 



EN JOI~DLAPP 
NAr det gjelder husmannsplassene 

pA R a nheim Vestre er det uhyre 
vanskelig for ikke A si umulig A si 
hvor mange plasser det har vrert og 
hvem som har bodd der. Det kommer 
a n pA hvor la ngt t ilbake i tiden vi vii 
gA. Hvis vi bare r egner med den tid 
som har gAtt siden R a nheim Papir
fabrik kom inn i bildet, blir saken 
enkel. Foretrekker vi derimot A tren
ge inn i den m ere dunkle tid som 
gikk f0r fabrikkens fra mtreden p A 
arenaen, blir det straks mere kompli
sert. Denne beretning rnA vel nrer
m est bli A betra kte som en bla nding 
av disse to alternativer. 

En ting vii vi g jerne fA bem erke 
f0r vi gAr videre, og det er a t hus
mannsvesenet i sin tid opererte m ed 
to kategorier av husmenn. Det var 
husmenn m ed jord som vel var de 
flest e, og det var husmenn uten jord. 
Husmenn med jord var pAlagt plikt
a rbeid og diverse a ndre restriksjoner, 
mens husmenn uten jord var leide 
daga rbeidere, fisker e og tildels ogsA 
hAndverk ere. OgsA for Ranheim Vest
res vedkommende vii vi oppdage at 
begge disse begreper er representert. 

N Ar vi nA gAr over til omtale av 
husmannsplassene pA R a nheim Vest
re, er det nAr dette skrives, ennA 
ma nge ukjente momenter A t a hensyn 
til. Opplysningene er tildels m angel
fulle og tildels m an gler de helt. Vi 
mener derfor at det er m est riktig A 
ta m ed det som vi h a r noenlunde 
sikre data om i dette nr. av R a n
heims-Nytt. ForhApentlig blir r est en 
klart om ikke for lenge. 

Vi har f . eks. en plass som heter 
Hitteren, eller Hitra h et er det vel nA. 
Der var det en mann ved na vn H a ns 
Pette r Larsen m ed hustruen Joha nna 
som bosatte seg. De ryddet og bygget 
det stedet som a ltsA ble til husma nns
plassen Hitteren. Slekten ha ns lever 
fortsatt pA Ranheim, Hoff, m en ste
det eies nA a v H Akon Roe!. Larsen 
er forresten tidligere omtalt i R a n
heims-Nytt av 0istein Saksvik. 

Lykkens m elle , eller L0kka, var en 
a nnen husmannsplass. Det va r fler e 
m01ler pA Ranheim i gamle dager , og 
pA L0kka bodde en m ellem ester m ed 
navn Mikal Wennberg , han var ogsa 
husma nn iflg. folketellingen av 1875. 
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Hitra 

L0kka 



E lvertun 

Bedriftsmesterskap 
Der sto seg et slag pa Nida ros ban e 

17. a ugust 1966. 
B .M. for A /S R a nheim P a pirfabrik 

gikk av stabelen . 20 m a nn va r an
m eldt, m en 15 m ann m 0tte. Flere a v 
de gode skytterne va r pa f erie, bl. a . 
seierher ren fra 1965, J ohn Mehus . 

Det ble en spennende dyst. F 0rste 
skyting va r pa 100 m og m ed h ele 
6 mann over 100 pt. Men som sa ofte 
f0r va r det 300 m som avg jorde r ek 
k ef0lgen til slutt. 

Skytingen ha dde samme progra m 
som forsva r sskytingen , og 8, ja muli
gens 9 m a nn ville ha tilfredsstilt 
fordringene til forsva rsskytingen . 

R esulta t et ble : 
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Vi ha r ogsa tidliger e ha tt en a rtikkel 
i R a nheims-Nytt om L0kka og dens 
beboere, og av denne frem gar det a t 
fern generasjoner a v fa milien W enn
berg ha r bodd pa L0kka . 

Vi vii h er innskyte a t a rtikkel
serien «R anheim i eldre tider» ogsa 
har beha ndlet en del av de st edsnavn 
vi k ommer til a nevne. Det er ba re 
den forskjell a t vi k ommer til a Iegge 
hovedvekten pa husm enn og hus
mannspla sser . 

En annen av R a nheim Vestres hus
ma nnspla sser va r Elvertun som og sa 
va r skolest ed. Det va r h er lrerer 
Ma thias Nicola isen r esiderte, og det 
va r herfra ha n lot sin lrerdom komme 
ra nheimsfolket tilgode. Det er k a n
skje dem som vii protestere mot den 
pasta nd a t Nicola isen va r husma nn, 
men h an var sikkert en a v de f0r 
nevnte husmenn uten jord. Selv har 
ha n i a ile fa ll gitt seg tittelen hus
m a nn og lrer er i folket ellingslisten 
fo r 1875. 

. 
I skyting 1966 

1. H a r a ld Sa ndtm 
2. Arma nd Solem 
3. Arne Fridtjofsen 
3. Ka re Wiig 
3. H a r ald FI0nes 
6. J . Sa nda une 
7. Arne Brekke 
8. Aksel Ber ge 
9. P er Sandtm 

10. Knut Bj0rvik 
10. A r ne Reita n 
12. Nikola i L eikvold 
12. Georg Vaden 
14. Arvid J akobsen 

100 300 
m m 
98 92 

103 83 
103 78 

96 85 
106 75 
101 78 
103 74 

98 72 
87 81 
93 70 

102 61 
86 65 
79 72 

62 79 

Sum 
pt. 
190 
186 
181 
181 
181 
179 
177 
170 
168 
163 
163 
151 
151 

141 



TOPPM0TE 

PA SALT0YA 

S0ndag 28. a ugust va r det topp
m0te pa Salt0ya . Innka lt va r Sa lt0y
lwmiteen m ed Arne Brekke i spissen, 
R a nheim Arbeidsma nnsforening som 
m0tte med Feder Myhre og Sver re 
Ekelund og r epresenta nter fra Sta ts
banenes Verkstedforening . Grunnen 
var at sistnevnte forening ha dde yt
ret 0nsk e om visse informasjoner nar 
det g jelder a ha et feriested plassert 
pa ei 0y. Sa lt0yk omiteen ha dde svart 
im0t ekommende pa h envendelsen, og 
de hadde sagt seg villig til a m eddele 
representa ntene fra Marienborg sine 
erfaringer om gledene ved et slikt 
f eriested, og om sor gene. Det k a n 
nemlig vrere begge deler . 

En ting som R a nheims-Nytts med
a rbeider Ia m erke til, og som han 
sikkert ikke var a lene om, va r a t a ile 
jordteigene Ia omtrent brakk. J orda 
va r r edusert til beitemark fo r en 
flokk kviger. Dette rna ikke ikke opp
fa ttes som noen kritikk mot kvigene, 
men r esultatet va r i hvertfa ll at den 
toneang ivende flora pa disse t eigenc 
var ugras. Det burde vrert mulig heter 
for !itt av hvert for en driftig k a r 
pa denne jorda, men det e r visst 
omtrent umulig a finne h abile folk 
til den slags. 

N a r det gjelder bes0ket pa 0ya, sa 
har det sa vidt vi forsto vrert som van
Jig. Det vi! si i underkant av det det 
burde vrere. Vi sk a l ikke her komme 
inn pa eventuelle grunner t il det, m en 
m ed det store a real som Sa!t0ya r ep
resenterer, ha dde det k a nskje vrert 
en ide m ed oppsetting av flere sma 
hytter . Hytteliv er svrert populrert 
for tiden, og savidt vi ha r oppfattet 
er ideen a llerede dmftet. Fagforen
ingens formann, F eder Myhre, har 
antydet bru over fra La ngstein som 
et a nnet a lternativ. Om ha n fikk 
inspira sjonen til denne t a nke ved det 
bes0k a v jernba nefolk som denne s0n
dagen va r pa 0ya, eller om det va r et 
anfa ll a v sp0k efullhet , sk a l vrere 
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Salt0ykomiteen : Fra venstre: Johan Bremseth, 
P eder Myhre Myhre ( form. i fagforeningen ), 
Arne B Tekke ( fo1·m. Salt0ykomiteen ), R 0st 
Andersen, SveTTe Ekelund og J aco b GTytbak. 

Hyttemodell t1·a Salt0ya - elleT hva ? 



F1·a venstTe : M est eTkoklcen f Ta Gull
gTuva, H elga H ammeTen, fTu BTekke 
og vaktmest eTen pa Salt0ya, K ieTulf. 

24 

usagt. Johan Bremseth a vska r imid
lertid en hver diskusjon om saken og 
fra ba seg aile former for bru. Tiden 
vii vise hva det blir tiL 

N Ar det g jelder r epresentantene fra 
Statsbanenes Verkstedforening og 
deres mening om Sa ltoya, sA fikk vi 
inntrykk av at de var m eget begeist
r et. De har selv t enkt A kjope ei oy 
til lignende formAl, og de m ente at 
det ville vrere ideelt for folk som liker 
A feriere ved sjoen. 

Men det var n il. ikke bare befaring 
og den slags som sto pA programmet 
denne ua lminnelig vakre sondagen. 
Saltoykomiteen invitert e pi!. romme
graut m ed grautpinne og h eimbakt 
flatbrod. Og r0mmegrauten k a n ikke 
beskrives, den rnA spises for at en 
skal fA det rette inntrykk. Mester
koklcen ble h entet fra et st ed som 
h et er Gullgruva. Om dette ha r noe 
m ed gullgraving A gjore, vet vi f ak
tisk ikke, m en a t g ra uten va r god 
det vet vi. 

Tiden tillater ikke A gil. mere i 
det a ljer nil.r det g jelder dette besoket 
pA Sa ltoya, m en en ting til m il. vi 
likevel nevne. Saltoykomiteen ble av 
g jestene overrakt en m eget vakker 
k affekjel a v kobber, en kjel som h a d
de en etter vil.r m ening original 
fasong. 

SA g jenstil.r bare A fastslA a t turen 
var i a ile deler vellykket, og vi h il.per 
ellers at noen a v de fotografier som 
ble tatt, blir sA gode at de k a n brukes 
som supplement til det som skrevet 
st Ar . E 



V ernearbeidet . 
I 

Ska desta tistikken for 2. kva rta l 
m a sies a vrere gansk e norma l sa m
menlignet m ed det samme kvarta l i 
tidligere a r . Vi ha r ha tt 6 ska der m ed 
fra vrer som tilsammen har fort til 45 
fra vrersdager. Fra 1. kva rta l kommer 
i tillegg 28 fra vrersdager pa grunn av 
skade i dette kva rta l, slik a t samlet 
skadefravrer blir 73 dager. 

Avdelingsvis fordelte sk a dene seg 
slik i 2. kva rta l : 

Cellulosefabr. : 3 sk. m ed 25 fra v.dgr . 
Hovedavd. 1 » » 9 » 
Etterbeh .avd.: 1 » » 4 » 
Sa l en 0 » » 0 » 
Sekkefa br. : 0 » » 0 » 
Transporta vd. : 0 » » 0 » 
Bygningsavd.: 0 » » 0 » 
Mek. verksted: 1 » » 13 » 

6 sk. m ed 45 frav.dgr . 

Sa mmenlignet med tidligere a r: 

A n t a ll An t a ll Pr. 
sk ader f r av. dgr. sk. 

2. kv. 1962 : 9 235 26,1 
2. kv. 1963 : 7 26 3,7 
2. kv. 1964 : 8 69 8,6 
2. kv. 1965 : 10 214 21,4 
2. kv. 1966: 6 45 7,5 

I 2. kva rta l 1966 ble det registrert 
i a lt 344.511 arbeidede timer for va re 
arbeidere. Hvis vi r egner 8 timer pr. 
fravrersdag blir fra vreret pa grunn 
av skader i 2. kva rta l i a lt 360 timer 
= 0,1 %. 

25 

2. kvartal 

F orste ha lvar 1966 ha r vi i a lt 13 
sk a der m ed fravrer mot 16 sk a der i 
samme tidsrom i 1965. N a r vi sa vet 
a t 1965 va r det best e vernear hos 
oss pa m a nge ar (va r bedrift ble som 
tidligere m eddelt nr. 7 i Trefored
lingsindustriens landsk onkurra nse i 
1965 a v 23 deltagende bedrifter) , sa 
rna innevrerende a r sies a ligge meget 
godt a n . 

Med det store anta ll vika r er be
driften ha r i ferietiden , k an m a n 
k a nskje f rykte a t a nta ll sk a der vi! 
ok e i 3. k varta l - selv om dette ikke 
vist e noe avgjorende uts lag for sk a de
st a tistikken i 2. kva rta l. Ba r e to av 
de registrerte ska der i dette k varta l 
rammet en f erivikar. 

Verneutva lget ha r i tiden 27. juni 
til 4. juli g jennomfor t en vernerunde, 
uten a t utva lget ha r kunnet notere 
m a ngler av vesentlig betydning r ent 
vernem essig. Ma nge a v de spor sm il.l 
som na taes opp, rna m er e k a rak
t eriseres som velfe rdstiltak enn som 
vernetiltak. 

Verneutva lget s anmodninger h a r i 
slike sak er k a nskje ikke den samme 
t yngde overfor bedr iftsledelsen som 
rene vernetilta k , m ed den okonomiske 
stilling var bra nsje for tiden har. 
Ma n ma dog tilfoye a t utva lget fort
satt mot er velvilje ogsa i slike saker, 
og de flest e onsk ema l blir imot ek om
m et, men invest eringer til storre til
t a k pa dette f elt k a n vi nok fo r tiden 
ikke vente bevilget . 

V eTnelecleTen 

60 dT : 
Wilhelm Magnussen 
Oddmund U ndseth 
Brynjulf Moksnes 
J oha n Selli 

50 a1·: 
Borge L ar sen 

3/10-66 
27/10-66 
13/11-66 
22/11-66 

8/12-66 



70 0 

ar 

Johan Skjmrvold stammer fra en 
av Skjrervoldgardene i Skatval, men 
faren flyttet hit a llerede da Joha n var 
i 4-a r salderen , sa han regner seg som 
ekte R a nheimsbygg. Selv om senior 
gikk over fra jordbruk til industri i 
og med at ha n fil'k a nsettelse pa 
teglverket, ble det igrunnen ingen 
srerlig forandring for juniors ved
kommende, fordi familien fikk hus
rom pa Petersborg og ble boende der 
til ha n var i konfirmasjonsalderen. 
J ohan var ikke store k aren f0r han 
begynte som skyssgutt hos Darell, 
og siden. har igrunnen Skjrervold og 
hest h0rt sammen. Da ha n i 1911 fikk 
ansettelse ved bedriften, ble det som 
stallka r pa garden som den gan g 
kunne m0nstre 12- 14 gangere. Dette 
var na turligvis akkura t en jobb for 
Skjrervold, men da faren d0de ble det 
n0dvendig a skaffe seg st0rre inn
tekter, og Johan forlot garden for a 
begynne i fabrikken som utearbeider. 
H a n s lapp na a llikevel a bryte for
bindelsen med sine firbente venner, 
for ikke lenge etter ble det bruk for 
en hestekj0rer pa saga, hvor «Byg
ger'n » hadde vanskeligheter med a 
opprettholde den diplomatiske for-
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bindelse mellom den noe egne og 
meget bestemte Andreas R anheim og 
dem som i tur og orden ble pr0vet 
som ha ns medhjelpere. 

Skjrervold med sitt rolige og sin
dige vesen kom na turligvis godt over
ens med gamle Andreas, og sammen 
ha r de to gjennom arene transportert 
adskillige standard trelast . En gang 
fors0kte de ogsa a utvide virksom
heten til a omfatte personbefordring, 
men det fait mindre heldig ut. De 
kom kj0rende nedover forbi fabrik
ken og passerte H enrik Mathiesen 
som var pa vei til stasjonen og akku
rat da tok en pust mens ha n st0ttet 
seg til handdrevet utenfor Stokke
huset. H an hadde jo en misdannet fot 
som gjorde ham mindre mobil. Den 
gode Andreas skulle riktig vrere 
hjelpsom og sa til Skjrervold : «lE 
sett mre bakpa sa far'n H enrik sett 
opp.» Men han beregnet ikke sitt 
publikum da han trodde at det ville 
behage herr Mathiesen a bestige en 
savidt tarvelig kj0redoning. Denne 
bare vinket avvisende med ordene: 
«Kj0r vekk og hils der du ~ommer.» 
Meget fort0rnet over dette forsmede
lige avslaget pa et meget velment 
tilbud, forsikret Ranheim a t «re ska 
itj by dre skyss mer din farkkaill ». 

Mens Skjrervold kj0rte for Darell 
var ha n ogsa delaktig i en lignende 
episode. Mathiesen hadde bestilt 
skyss fra stasjonen og hjem. Men da 
veien var temmelig s0let, h a dde ikke 
Darell lyst til a spandere den ny
pussede trillen og sa til skyssgutten 
at han fikk t a melkvogna, sa meget 
mer som et slikt oppdrag erfarings
messig var en svrert lite innbringende 
forretning. «Hva slags kj0kkenvogn 
er det du m0ter opp med gutt ? », 
spurte Mathiesen. «J eg stiger ikke 
opp, men mitt t0y skal du fa kj0re. » 
Pil. retur m0tte Skjrervold Mathiesen 
som ikke kunne vrere sa misforn0yd 
a llikevel, for ha n stanset skyssen og 
tilstillet Johan 5 0re i drikkepenger. 

Skjrervold f lyttet med til det nye 
sagbruket da gammelsaga ble ned
lagt , og a rbeidet der inntil han i 1945 
kom over i papirfabrikken, hvor h an 
avansert e til f0rstemann i diskrull
avdelingen . Selv om Skjrervold fikk 
sin a rbeidsplass innend0rs, sa bet0d 
ikke det a t hans befatning med hester 



~orgesnnesterska]J 

Det er lenge siden vi har kunnet 
notere et norgesmester sk ap som er 
t a tt av R a nheim Idret sslag niL Vi 
minnes den tida da 0istein Sak svik 
og Ernst La r sen herjet som verst 
m ed m ester sk a p og r ekorder. Men i 
il.r h a r det skjedd ig jen . Overrask ende 
for mange k a nskje, men likevel et 
f aktum. 

F0rst slo Nils P ette r Guldseth a ile 
favoritter p i\. 100 m i N.M. for senior . 
Deretter tok laget f 0rst eplassen p i\. 
4 X 100 m stafett i N .M. for juniors. 
Tiden 12.7 er t a ngering av den norsk e 
rekorden og ba re 1 tiendedel svak ere 
enn den nordiske r ekord som innehas 
a v et finsk lag. Sta fettmester sk apet 
for juniors foregikk p i\. Moss, og det 
h a r slil.tt oss a t det k a nskje var den 
kjente od0r, populrert k a lt Mosselukt, 
p i\. Ranheim Ra nheimslukt, som inspi
r erte g uttene til denne bragd. Det k an 
bem erkes a t nr. 2 i st a fetten ble Moss 
Idrettslag. Det m il. vrere en skjult 
l{raftkilde i denne lukta. 

D e fire som va r m ed p i\. dett e 
sta fettlaget va r f0lgende: 

Nils P etter Guldseth, gil.rdbruker
S0nn fra Selbu og for tiden elev ved 
Skjetlein jordbruksskole. 

( Fo?·ts. fra s. 26) 
opph0rte. Allerede i 1937 ha dde ha n 
sikret seg sma bruket «Fyken » oppe 
p i\. R eppe, hvor det selvf0l gelig st od 
hest p i\. sta llen. 

I dag er det s lutt med dyr eholdet , 
og Skjre rvold gAr ba re og koser seg 
pi\. bruket m ed forefa llende a rbeide 
uten noe press p i\. seg. H an synes ha n 
ha r fine dager og trives over a ll m Ate 
p i\. gArden sin. 

«Det er ikke fa rlig A bli gammel 
i dag», s ier Skjrervold. 

Skjrervold h a r bAde m eda ljen fo r 
lang og tr.o tjeneste og Kongens for
tjenstmeda lje . 

A. M . 
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F Ta venstTe: K.je l l Ove J ohnsen, 
J ostein Ni lsen, T o?· E inaT J ohnsen og 

Nils P etter Guldset h 

J ost ein Nilsen er f ra F m ya. H a n 
er realskoleelev og bor p i\. R a nheim. 

SA ha r vi br0drene Johnsen med 
forn a vn Tor Eina r og K jell Ove. De 
er s0nnes0nner a v byggmester John
sen som var a nsa tt ved R a nheim 
P a pirfa brik. 

Dette er en m eget lovende k var tett, 
og de burde ha a ile muligheter ytter
liger e til fra m gang. De er sA unge a t 
de k a n konkurrere juniorklassen 
ogsil. nest e sesong . E 

0 

. . ·.·. 

- E r D e heT, hof.fjegennest eT? D et 
vaT da moTsomt a tTeff e D em .. ! 



Pa gienvisitt hos 

Ringstad Fabrikker, Stranda 
R a nheim Kra fts fotba llag h ar vrert 

pa g jenvisitt hos Ringstad F abr ikker 
A /S, Stranda pa Sunnmor e. Da dette 
ble en a vst a nd pa vel 40 mil, sta rtet 
turen fra R a nheim f redag 19. a ugust 
om ettermiddagen . Turen foregikk 
pr. buss, og vi va r 25 personer inklu
dert va re r espektive. Vi h a dde t a tt 
peiling pa J\..nda lsnes som va rt fors te 
stoppested, og a nkom dit sent pa 
kvelden. Der ble sa mtlige innkvartert 
pa motel!. 

Tidlig lordag morgen m ens skodda 
enna Ia la vt over de nordmorsk e a l
per , st artet f erden opp Trollstigveien 
og over til Va lda!. Denne ferden ble 
!itt av en opplevelse for delta k erne, 
da dette for de flestes vedkommende 
var for st e gangen . N oen , spesielt da 
det sva k e kjonn, ble noe blek rundt 
n ebbet etter hvert som vi snodde oss 
oppover fjellet. En a v delta k erne satt 

og holdt i h a nda til k ona h ele veien 
til topps, for vedkommende va r helt 
askegra i a nsiktet . Selv sa ha n etter
pa a t det va r visst hele ti a r siden 
sist h a n h adde vrert sa kjrerlig mot 
sin kone. N avel, opp kom vi , og turen 
ned til Va lda! gikk fint. Derfra over 
pa ferge, og vi a nkom til Stranda 
kl. 12.00, hvor vi ble motta tt a v 
lagets Ieder som onsk et oss velkom
m en . 

Prog ra m for dagen va r : Omvis
ning pa Ringsta d, deretter middag , 
sa rundt m ed buss for a se selve 
Stra nda, og deretter f otba llka mp. Sa 
til slutt en hyggestund om kvelden . 

Ved omvisningen pa Ringst a d fikk 
vi opplyst a t den var Ska ndinavias 
stor st e polsefa brikk. Det k a n m an jo 
forsta na r vi fikk opplyst a t den a r
lige produksjon va r p:\ 40 t onn p0lser , 
og en omsetning pa 25 mill. kr. An-

Andalsnes 
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tall a nsa tte var ca. 100. Ellers ha dde 
de Apnet en filia l i Oslo med 30- 40 
ansatte. Ringstad produserer all slags 
spekemat. Stranda er jo et typisk 
industristed. Foruten Ringst ad h ar 
stedet en stor m0belfabrikk (L . P. 
Laug lo ), flere bedrifter innen m 0bel
bransjen samt en stor skjortefabrikk 
(Alvo) . Av stedets 2000 innbygger e 
er ca. 800 a n satt i industrien. 

Etter omvisningen g ikk vi til et 
veldekket midda gsbord, hvor m a ten 
smakte fortreffelig. 

SA va r vi kommet dit hen a t vi 
skulle spille fotball, som egentlig var 
vArt g j0rem AI. Om den er det ikke 
mere A si enn at vi som de gentle
menn vi er, lot vertene vinne k ampen. 
I skrivende stund er dette vArt f0rste 
tap i Ar. Etter endt dyst m0ttes vi 

pa nytt til en enkel aft en hvor begge 
lag var tilstede, likesa Ringst a d F ab
rikkers disponent. Der ble det bl. a . 
vist film , Stra nda filmen . Videre var 
det da ns og a nnen underholdning. 

Ved denne tilstelningen takket var 
utmerkede reiseleder G. H aavi vert
skapet for den mottakelse vi h adde 
tatt, og som et symbol pa va r takk
nemligh et overrakte ha n disponenten 
en vakker gave fra R a nheim. 

Hjemturen foregikk uten opplevel
ser av n evneverdig betydning, og 
Trollstigen ble sl0yfet. Vi tok f er ge 
til Stordal og kom inn pa A lesunds
veien frem til Anda lsnes, og samm e 
vei hj em. Ankom R a nheim s0ndag 
kveld kl. 19.00. 

T akk for en hyggelig tur a ile sam-
m en. 

0 . K. 

GjlJdsling av skog 
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V dr forskning har bevist at 

g.i0dsl ing uten t v il betaler seg . 

(F'ra Paper T Htde Jow·nal) 




